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Резюме.
Проведено бактериологическое исследование биоптатов слизистой оболочки пищевода и желудка, а также кала у 10 молодых здоровых добровольцев, а также у людей пожилого возраста: 28 больных хроническим холециститом и 32 больных желчнокаменной болезнью. Определена общая обсемененность микроорганизмами и частота их встречаемости, получены качественные и количественные характеристики микрофлоры ЖКТ.  Результаты свидетельствуют о нарушениях микробиоценоза слизистых оболочек пищевода и желудка, и наличии дисбактериоза разной степени выраженности в кишечнике. 

Abstract.
Bacteriological researches of the samplings taken from esophagus and gastric mucous membrane and also intestinal discharges of 10 young healthy volunteers, and middle age people: 28 patients with chronic acalculous cholecystitis and 32 patients with cholelithiasis were carried out. Overall quantity of microorganisms and frequency of their popularity was determined, qualitative and quantitative characteristics of microflora of gastrointestinal tract was received. Obtained results showed that there were changes of microbiocenosis of esophagus and gastric mucous membrane, and presence of a dysbacteriosis of different degree in intestine.



